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Tetőzik 
a demográfiai hullám 

Szegedi iskolák vezetőinek értekezlete 
Tegnap, csütörtökön a Kő-

íösy József Közgazdasági 
Szakközépiskolában rendez-
téjc meg Szeged általános is-
kolai igazgatóinak és szak-
felügyelőinek tanévnyitó ér-
tekezletét. A résztvevőket 
Csanádi Géza, a városi ta-
nács vb művelődésügyi osz-
tályának vezetője köszöntöt-
te. Az értekezleten ott volt 
dr. Schmidt József, az 
MSZMP városi bizottságának 
osztályvezetője. Sódar Mi-
hály, a megyei tanács műve-
lődésügyi osztályának he-
lyettes vezetője és dr. Pap 
Jánosné, a Pedagógus Szak-
szervezet városi bizottságá-
nak ti tkára is. Dr. Somi Im-
réné, a városi tanács vb mű-
velődésügyi osztályának cso-
portvezetője tartott beszámo-
lót az 1980/81-es tanév ta-
pasztalatairól és a z ú j tanév 
feladatairól, Szabó Ágnes 
városi úttörőelnök pedig az 
úttörőmozgalom elmúlt évét 
és a jövő tennivalóit ismer-
tette. 

Közismert, mennyi gondot 
okoz a tanteremhiány Sze-
geden is. Az elmúlt tanév-
ben sokat enyhített a helyze-
ten a Tar ján IV-es számú ál-
talános iskola, idén pedig 
megnyitja kapuit a frissen 
elkészült felsővárosi intéz-
mény, amely 16 tanteremmel 
760 gyereket vár szeptember 
elsején. Az Északi városrész 
első osztályosainak viszont 
kevésnek bizonyult a rendel-
kezésre álló férőhely, három 
osztályt idén a Madách isko-
la fogad be, ahová a Volán 
10. sz. Vállalat segítségével 
iskolabuszon járhatnak m a j d 
az apróságok. Sajnos, a z új 
Rókus-városrész általános is-
kolásainak helyzete megol-
dat lan: amíg el nem készül 
az itteni iskola, a gyerekek a 
„régi" Rókusi, illetve a ZW-
nyi és a Madách iskolában 
tanulnak. 

Minden eddiginél több, 
összesen 19 ezer 270 általános 
iskolai tanuló kezdi meg az 
1981/82-es tanévet a város-
ban. A demográfiai hullám 
idén ért csúcspontjára, s így 
a zsúfoltság bizony többé-ke-
vésbé elkerülhetetlen lesz. 

A közelmúltban a városi 
tanács több mint 7 millió fo-
rintot fordított Szeged alsó-
fokú oktatási intézményeinek 

felújítására. Tatarozták pél-
dául a Béke utcai és a Szil-
léri sugárúti intézményt, s a 
Gedói általános iskolában is 
jelentős felújítások történ-
tek. Sajnos, hosszabb ideje 
tar t a Hámán Kató és a Dó-
zsa György iskola rekonst-
rukciója, a z érintetteknek — 
egyelőre türelemre van szük-
ségük. Az elmúlt tanévben a 
szegedd általános iskolások 
44,5 százaléka részesült nap-
köziotthonos ellátásban, 17 
ú j csoportot hoztak létre. 
Nyáron hét napközis tábor 
működött. 

Örvendetes tapasztalat, 
hogy javult a nevelőmunka 
a szegedi iskolákban. Nőtt a 
tanítás presztízse, a pedagó-
gusok többsége nagy felelős-
séggel és szakmaszeretettel 
dolgozik, s megfelel az ú j 
tantervek által támasztott 
magasabb követelmények-
nek. Nagyobb hangsúlyt ka-
pott az egyes iskolák egysé-
ges pedagógiai koncepciója, 
jobban biztosítják a külön-
böző nevelési tényezők össz-
hangját, színvonalasabb a 
szervezőmunka. Az ú j doku-
mentumok által megjelölt 
egyik legfontosabb feladat, 
az úgynevezett nyitott iskola 
elve, szintén mind jobban é r -
vényesül. A tanárok az ú j 
tanterveket korszerűeknek 
tart ják, elismeréseik és bírá-

lataik jóval megalapozottab-
bak, mint az előző tanévben 
voltak. 

A felnőttoktatásban a kö-
rültekintő szervezés ellenére 
stagnálás tapasztalható. Ta-
valy 19 tanulócsoportban 
375-en tanultak a dolgozók 
általános iskolájában, s 116-
an fejezték be a nyolcadik 
osztályt A stagnálás egyik 
legfőbb ok a az, hogy az el-
múlt években jóval több 
üzem tartott igényt kihe 
lyezett osztályokra, míg ta -
valy — csak a kábelgyár és 
a MÁV jelentkezett. 

A most kezdődő tanévben 
az alsófokú oktatási intéz-
mények nevelési értekezletei 
a gyermek- és ifjúságvéde-
lem különböző kérdéseit dol 
gozzák fel. Továbbra is fon-
tos feladat le6Z, hogy javít-
sák a világnézeti nevelés 
színvonalát, s többet foglal-
kozzanak az iskolai demok-
ratizmus kérdéseivel és az 
iskolán kívüli neveléssel. 
Az ötnapos munkahetet pró-
baképpen négy szegedi in-
tézményben vezetik beí a 
Tar ján Ill-as, a dorozsmai I-
es számú, a tápéi és a mi -
hályteleki Gárdonyi Géza 
Általános Iskolában, ma jd a 
tapasztalatok összegzése 
után 1982 szeptemberétől vá-
lik általánossá az ötnapos ta-
nítási hét a város iskoláiban. 

félévi mérlege 
A városi tanács vb üléséről jelentjük 

Szeged megyei váiros tanácsának végrehajtó bizottsága 
ülést tartott tegnap, csütörtökön délelőtt. A testület, napi-
rendként tárgyalta az 1981. évi fejlesztési alap és költség-
vetés első félévi teljesítését: a járóbeteg-ellátás szegedi 
helyzetét, és a szolgáltatóüzem tevékenységét. Az előterjesz-
tések között szerepelt névtelen szegedi utcák elnevezése és 
több személyi ügy. kinevezés. 

Szigorúbb gazdálkodás 

P á r t i s k d é s o k 
találkozója 

Az idei pártoktatási évben 
megyénkbői összesen har-
minchétén kezdik meg, vagy 
folytat ják magasabb évfo-
lyamon tanulmányaikat az 
MSZMP Politikai Főiskolá-
ján, a Zrínyi Miklós Katonai 
Akadémián és a Szovjetunió 
Kommunista Pár t ja Társada-
lomtudományi Akadémiájá-
nak valameiy tagozatán. 

A legmagasabb szintű 
pártoktatásban résztvevők 
tegnap, csütörtök délután 
Szegeden a megyei pár tbi -
zottságra voltak hivatalosak. 
A tanévnyitót megelőző, szo-

Nyolc világcéggel szemben 

Külföldi versenytárgyalást 
nyert az UVATERV 

kásos baráti találkozó részt-
vevőit Szögi Béla, a megyei 
pártbizottság osztály vezetője 
köszönötte, ma jd dr. Konqfz 
János, a megyei pártbizott-
ság ti tkára szólt a tanulmá-
nyaik megkezdése, illetve 
folytatása miatt min-
dennapi munkájuka t most 
megszakító kommunis-
tákhoz. Fölhívta figyel-
müket arra, hogy tanul-
mányi kötelezettségeiknek 
valamennyien a párt tagjai-
hoz méltó lelkiismeretesség-
gel, szorgalommal tegyenek 
eleget, készüljenek föl a rá -
juk váró feladatok magas 
színvonalú megoldására. 

Tájékortatást adott a me-
gyei pártbizottság ti tkára a 
pártiskolásoknak arról is, 
hogy az elkövetkező hóna-
pokban milyen feladatok 
megoldásán munkálkodnak 
megyénk pártszervezetei, 
azok vezető testületei. 

A tanács idei első félévi 
gazdálkodásaban fokozottan 
érvényesült az ésszerűség és 
a szigorúság, ahogyan azt a 
népgazdaság egyensúlyának 
javítása megköveteli. Elsőbb-
séget élvezett azonban a la-
kosság alapellátása, az el-
látás színvonalának megőr-
zésére törekvés, ami általá-
ban sikeres is volt. A mű-
ködési költségvetésnek kere-
kítve 40 százalékát használ-
ták fel az első félévben. 
Jelentősebb lemaradás a 
parkfenntartásra szánt ösz-
szeg felhasznalásában mutat-
kozik csupán, továbbá az út-
felújítási költséghelyen, de 
ez a számlázástechnikai kér-
désekkel is összefügg. A köz-
világítás költségelőirányzatá-
nál viszont magasabb volt a 
teljesítés. Komoly gondot 
okoz. hogy a tisztítandó út-
felületek terjedelme idén 14 
ezer négyzetméterrel nagyobb 
a tavalyinál. Az egészségügyi-
és szociális ágazat költség-
vetési tervteljesítése arányos; 
hasonlóan a kulturális ága-
zaté, bár a múlt évi szük-
ségmegoldások (a Hámán 
Kató és a Dózsa György is-
kola tanulóinak ideiglenes 
elhelyezése) idén is érezteti 
hatását. Az óvodákban a 

helykihasználás a 130 szá-
zalékot meghaladja, s a nap-
közi otthonos ellátás tanácsi 
költségei is növekedtek. 

A fejlesztési alap felhasz-
nálása alig haladta meg a 30 
százalékot, hiszen a 978 mil-
liós évi keretből csak 296 
millió forintot mutat a fél-
évi mérleg. Sajnos, a lakás-
beruházások teljesítési ará-
nya is csak 34 százalék kö-
rüli. Az egyes ágazatok fej-
lesztési tervtelj esi tése is elég 
alacsony: az egészségügyben 
20, a kulturális ágazatban 23, 
a víz, csatorna, közmű rova-
ton 19 százalék körül mo-
zog. s csupán a helyi közle-
kedésben közelíti meg a 40 
százalékot. 

Számos munka folyamat-
ban van, s a második félév-
ben általában erőteljesebb 
az elkezdett vállalkozások 
befejezése, így az első hat 
hónap inkább csak tájéko-
zódás szempontjából mérv-
adó. A végrehajtó bizottság 
az áttekintéssel arra töreke-
dett. hogy szervezési intéz-
kedéseket, kezdeményezése-
ket következtessen az első 
félév mérlegéből, s erre hív-
ta fel határozatában a gaz-
dálkodó szerveket is. 

A járóbeteg-ellátás helyzete 
A szegedi járóbetegellátást 

áttekintve, a végrehajtó bi-
zottság azt az összefoglaló 
.jellepizést. tette magáévá, 
hogy ez Szegeden jól szer-
vezett. a progresszív ellátás 
valamennyi lépcsőjét tartal-
mazza. fejlesztése tervszerű 
és tudatosan átgondolt volt. 
Az egészségügyi integráció 
pozitív hatása a járóbeteg-
ellátásban is érzékelhető, 
annak erkölcsi rangja és 
színvonala emelkedett. s 
csökkent a betegellátásban a 
munkaerőgond. A klinikák 
jól kiegészítették a tanácsi 
intézményhálózat ellátó mun-
káját, s eredményes volt az 
intézmények rekonstrukciójá-
nak folyamata, továbbá a 
műszerpark fejlesztése^ il-
letve felújítása. 

A végrehajtó bizottság a 
további feladatok körébe 
vonta a központi rendelőin-
tézet bővítését, a SZOT Tár-
sadalombiztosítási Igazgató-
ságának kihelyezésével; a 
körzeti orvosi ellátás javítá-

sát oly módon, hogy nagyobb 
legyen e szinten js a befe-
jezett orvosi ellátások ará-
nya; a gyermekorvosok he-
lyettesítésének jobb és telje-
sebb megszervezését; a ren-
delők felújításának folytatá-
sát ; az ú j városrészekbe ter-
vezett orvosi rendelők meg-

-építésének erőteljesebb szor-
galmazását. határidőre tör-
ténő elkészítésüket. 

Új utcanevek 
Észak-Üjszeged paneles 

sor- es kistársasház építésére 
kijelölt területen 17 utca, 2 
kert és 1 köz elnevezése vált 
szükségessé. Az utcanevekre 
javaslatot tevő bizottság 
ajánlata i t figyelembe véve, a 
végrehajtó bizottság a város-
részen, a vízhez való közel-
sége miatt, s figyelemmel a 
„névbokrosítás" elvére, a kö-
vetkező utcaelnevezéseket 
hagyta jóvá: Kakukk. Pinty, 
Csíz, Cinke, Fülemüle, IH-
piske, Fakopáncs, Gébics, 

Nyolc világcég közül az 
Üt- és Vasúttervező Válla-
lat a jánlatá t fogadta el Lí-
bia azon a versenytárgyalá-
son, amelyet, több mint 10 
millió dolláros építésetlenőr-
zési munka elvégzésére írt 
ki — jelentette be csütör-
töki sajtótájékoztatóján 
Skoda Lajos, az UVATERV 
igazgatója. A vállalatnak — 
fennállása óta — ez a mun-
ka a legnagyobb export-
megbízatása A líbiai meg-
rendelés szerint a vállalat 
tulajdonképpen az afrikai 
állam nevében ellenőrzi 
majd a tunéziai Sfax ésTr i -
poli közötti ú j vasútvonal 

170 kilométer hosszú líbiai 
szakaszának építését. A fel-
adat nemcsak a szakmai 
hozzáértés miatt, hanem 
azért is testhezálló, mert né-
hány évvel ezelőtt maga az 
UVATERV készítette a két 
város közötti 500 kilomé-
ter hosszú vasútvonal terv-
dokumentációját, tehát már 
jól ismert munka kivitele-
zését kell ellenőriznie. 

A vállalat szakemberei je-
lenleg mintegy 70 külföldi 
megbízás teljesítésén dolgoz-
nak. Tervezési munkáik ex-
portaránya az idén meg-
haladja a 20 százalékot. 

Szakszervezeti delegáció 
utazott Temesvárra 

A Szakszervezetek Temes 
megyei Tanácsa meghívására 
háromtagú szakszervezeti 
küldöttség utazott tegnap 
csütörtökön Temesvárra. A 
Szakszervezetek Csongrád 
megyei Tanácsa delegációját 
dr. Dobóczky Károlyné ve-
zeti; tagjai dr. Horváth Ká-
roly, az SZMT ifjúsági fele-
l ő s t é s f £ w * F u r a t , a. S z e g e -

di Szalámigyár és Húskom-
binát vszb-titkára. A kül-
döttség az ottani szakszerve-
zetek szociálpolitikai tevé-j 
kenységét és a szakszerveze- í 
tek kulturális nevelő mun-
ká já t tanulmányozza. A de- j 
legációt a nagylaki határai- : 
lomáson dr. Ágoston József, 
az SZMT vezető t i tkára bú- < 
csúz tatta. ' 

Üzletek 

Rókuson 

m s 
s o m o g y i K á r o l y n é felvétele 

Ü.i városrészek lakóinak sokszor hosszú ideig várniuk 
kell. amíg egy-egy üzlet. ABC vagy piactér elkészül a kö-
•elükben. Nehezebb így a beszerzés, többet kell utazni bű-
zön vagy villamoson, a szükséges bevásárlások miatt. Sze-

gcd-Rókuson, az úi Petres utcában sok kis üzlet, sorakozik 
egymás mellett a négyemeletesek földszintjén. Apró kis bol-
tok. ahol a legszükségesebb napi árut beszerezhetik a kör-
nyéken lakók, a nagvobb gyermekek pedig egyedül is be-
vásárolhatnak bennük. 

Vöcsöfc, Réce. Bíbic, Bagoly, 
Cankó, Vércse, Héja, Sas ut-
ca. Megörökítették a név-
adással ket jeles személyiség 
nevét is. Kertet, illetve egy 
kertközt neveztek el Vánky 
József főreáliskolai tanárról, 
aki az újszegedi kertkultúra 
úttörői közé tartozott. Már 
az 1870-es években rózsát és 
gyümölcsfát nevelt a Für j 
utcában. Szögi József ugyan-
csak a kertkultúra fejlesz-
tésében szerzett érdemeket, 
azonos időben. Egy magról 
nevelt, értékes őszibarack-
fa j t a kikísérletezése is a ne-
véhez fűződik: a Szögi du-
ránci. Emlékét kert-elnevezés 
örökíti meg Újszegeden. 

Egy makkosházi utca a 
Juharfás utca nevet kapta, 
minthogy e fafa j tával ültetik 
majd be; Ságváritelepen pe-
dig ú j utcát nyitottak a 
Négyház utca mellett. Ennek 
neve. tekintettel arra . hogy 
öt telken épül ház, ötház 
utca lesz. Újszegeden a Kézdi 
utcára merőlegesen lakótelep 
megosztással ú j ingatlanbe-
jára t nyílik. Ennek neve 
•Kürü sor lesz, figyelemmel 
a XVIII. században e tá jon 
állt Kürü (Kiri) tanyára, 
amely halászóhely volt. Ez-
zel egy régi nyelvtörténeti 
örökséget őriznek meg. 

A változásoknak megfele-
lően a Tordai sor ú j neve 
Tordai utca, a Hátszegi soré 
pedig Hátszegi utca lesz. 

Felmentések 
és kinevezések 
A városi tanács végrehajtó 

bizottsága több személyi kér-
dést is megtárgyalt tegnapi 
ülésén. A testület felmentet-
te beosztásából dr. Várhalmi 
Károlyt, a Szegedi Közleke-
dési ' Vállalat igazgatóját 
1981. október 15-i hatállyal, 
mivel áthelyezéssel a Parádi 
Üveggyár kikérte. Pályázat 
út ján • nyerte el a Tanács 
Kórház-Rrendelőintézet trau-
matológiai osztályának meg-
üresedett osztályvezető fő-
orvosi állását . dr. Nyirády 
László, akit a vb e munka-
körbe négy évre kinevezett, 
1981. szeptember 1-től. A 
Szeged Városi Beruházási 
Vállalat főkönyvelőjévé a 
végrehajtó bizottság Torjai 
Bélánét 1981. szeptember 1-
től nevezte ki. 

Több oktatási intézmény 
vezetője kapott megbízást, 
vagy eddigi munkakörének 
ellátására ú jabb kinevezést. 
Meghosszabbította a vb ú jabb 
öt évre Nagy Károly (Rózsa 
Ferenc sugárúti általános is-
kola), Bagi Dezsőné (algyői 
általános iskola), Tóth Ferenc 
(Madách utcai általános is-
kola), Varga Andrásné (szó-
regi általános iskola). Pál-
mai Miklós (Hámán Kató ál-
talános iskola) és Vőneki 
Gyula (textilipari szakközép-
iskola) igazgatói kinevezését. 
A nyugdíjazás miatt meg-
üresedett igazgatói munka-
körbe a vb a Gera Sándor 
általános iskola igazgatójává 
öt évre Haász Józsefnét, a 
Gagarin általános iskola ta-
nárát nevezte ki. A Londoni 
körúti nevelőotthon igazgatói 
munkakörére öt esztendőre 
Galambos László kapott meg-
bízást, aki eddig is ellátta e 
beosztást. A Bartók Béla 
Művelődési Központ igazga-
tója Szabó Béla, a JATE 
rektori hivatalának t i tkára 
lett. 

Síremlék 
avatása 

Csütörtökön, a Mező Imre 
úti temetőben felavatták az 
1830-han született Fuchs 
Emilnek, Budapest első fő-
kertészének síremlékét. Ra-
dó Dezső, a Fővárosi Ker-
tészeti Vállalat igazgatója 
mondott avatóbeszédet. A 
síremléken koszorút helyez-
tek el a Magyar Agrártu-
dományi Egyesület nevében 
is. 

r 


